
Zápis ze 4. jednání Rady Ústavu ze dne 20. 3. 20 14

~ ústav pro studium
~ totalitních režimů•Čj . : USTR 1-5/2014

Praha, 20. března 2014

Počet li stů: 7
Přílohy: 3/6

Zápis ze 4. jednání
,

Rady Ustavu pro studium totalitních režimů

Datum a místo zasedání: 20. 3. 20 14, 16.00 hod.

Rada Ústavu: Zdeněk Bárta, Emilie Benešová, Jan Bureš, Lukáš Jelinek, Naděžda

Kavalirová, Michal Uhl

Ústav pro studium totalitních režímů: Pavla Foglová, Zdeněk Hazdra, Michael Pelíšek,

Světlana Ptáčníková , Jakub Stránský

Zápis vyhotovila: Jana Klímo vá

Program jednání:

1. Schválení programu

2. Ver ifikace zápisu z 3. j ednání Rady

3. Kontrola úkolů

4. Vý ro ční zprá va ÚST R a ABS za rok 2013

5. Informace o č innosti za uplynulé období

6. Různé

a. Návrh postupu při řešen í žádostí dl e zá kona č. 106/1999 Sb.

b. Koresponde nce za uplynulé období

c. Neveřej ná část j ednání



Zápis ze 4 . jednání Rady Ůsta\u ze dne 20.3. 20 14

E. Bene šová zaháj ila 4. j ednání Rad y ÚST R v roce 20 14 a při víta l a přítomné. Násled ně

představil a nově jmenovaného člena Rad y Z. Bártu a požádala jej , ab y se krátce představi l .

Z. Bárta se uja l slova a ve stručnost i popsal přítomným své dosavadní p ů sobení a
zkušenos ti.

E. Benešová následně pov ěřil a vede ní Ús tavu přípravou všec h potřebných dokument ů a
přístupov ých práv pro Z. Bártu.

P. Fog lová představila nového zaměstnance ÚST R, náměstka ředitelky pro EP I,
J . Stránského.

J . Stránský taktéž stručně pohovoři lo svých dosavadních zkušenostech.

IV 16: IObyla zahájena oficiální částjedn áni/

Ad 1)

E. Benešov á vyzvala přítomné, ab y se vyj ádři li k navrženému programu .
M . Uhl navrhl , aby se plánovaná neveřej ná čás t j ednání, která se má zabývat detaily

výběrového řízen i na řed itele, zahm ula do bodu R ů zn é a stala se tak bodem 6 c) programu.
E. Benešová dala hlasovat o programu v úpravě dle návrhu M . Uhla.

Usnesení: Program byl schválen dle návrhu M. Uh la.

Hlasování : 6 pro (j ednomysl ně)

Ad 2)

E. Benešová dala hlasova t o verífikac i zápisu z 3. jednání Rady ÚST R v roce 20 14.

Usnesení: Zápis byl schvá len v předloženém zněn í.

Hlasování: 4 pro (E. Benešo vá, J . Bureš, L. Jelí nek, M . Uhl), 2 se zdrželi (Z. Bárta,
N. Kava lírová)

L. Jelínek byl následně pověřen shromážděním připomínek a vytvořením finá lní verze
zápisu ze 4 . jednání Rady ÚSTR.

A d 3)

Radě Ústavu by l předlo ž en přehl ed zadaných úko ll! a j ejich plnění:

>- Zveřej n i t ko ncepce a maill! uchaze č ů na post ředi t el e ÚSTR
>- Odeslat pozv ánky uchazeč ům na post řed itele ÚST R na druh é kolo výběrového

řízen í dne 6. března 20 14
,. V tabulce uskutečněné digita lizace rozlišit

o co bylo digitalizo váno pro agendu ,,262" a co s oh lede m na projekty
o mi kro fi še a mikro filmy

,. Zaj istit odpovědi na korespondenci předlo ž enou při 3. zasedání Rady ÚSTR
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Zápis ze 4. jednání Rady ÚstaHI ze dne 20. 3. 2014

E. Benešová konstato va la, že veške ré zada né úkoly byly sp lněny a poděkoval a všem
zúčas tněným za souč i nnos t.

Ad 4)

Radě Ústavu byla předlo žena finální verze Výročn í zprávy za rok 20 13.
E. Benešo vá připomn ěl a, že připom ínky k p ů vodn ímu text u byly řeš eny prostředni ctvím

mailo vé korespondence a v so uč í nnost i s P. Foglovou. N ásledn č vyzvala p ří tomn é

k vyslovení případn ý ch připomínek. Vzhledem k tomu, že nikdo nevznesl n ámitky, dala
E. Benešo vá hlasovat o schv álení Výročni zpráv y.

Us nese n í: R a da Ústav u pro st ud íu m totalitních re ž im ů sc hv álila na svém jednání dne
20. března 2014 Výro č ní zprávu ÚST R a ABS za r ok 2013 a ukl ád á řed i telce ÚSTR, a by
j i nejpozd ěji do 3 1. b řezna doručila průkazn ě k p roj ednán í do Se nátu Parlamen tu ČR.

Hlasování: 5 pro (E . Ben ešo vá, J . Bureš, L. Jelí nek, M. Uhl, N. Kaval írov á), 1 se zdržel
(Z. Bárta)

Ad 5)

E. Benešo vá kon statovala, že Radě Ústavu byla předložena celá řada dokument ů

ínfonn uj icí o činnosti Ústavu a otevřel a rozpravu nad jednotlivým i výstupy.

J . Bureš se po zastavil nad tím, že v kapito le mediálních výstup ů zam ě stnanc ů ÚSTR
nejso u zmíněna vysto upe ní D. Svobody, kterého J. Bureš zaznamenal v po sledních dnec h
několikrát zaj ímavě hovoři t v médi ích k současnému děni na Ukraj i ně . Požádal pro to o j ejich
doplnění.

E. Benešová se dotkla dvou nových výstav ÚSTR a otáz ala se , zda se j edná o proj ekty
krátkod obé, č i dlouhod obé.

Z. Hazdra vysvět li l , že výstavy ÚST R jsou vždy koncipo vány jako putovn í. Jak v případ ě

výstavy Diktatura l'er.IIIS naděje , tak v připad ě výstavy Spor/ a totalita se ted y poč i t á s j ej ich
uplatněnim v dalších výstavních pro storách.

L. Jeli nek se ot ázal P. Foglové ohledně žádosti dle zákona č . 106/ 1999 Sb., kterou
v souvis losti s firmou GORDIC po slalo Ústav u sdružení Oživení.

Slova se ujal M . Pelí šek a vysvět l i l , že žádosti sdruženi Oživení bylo vyhověno , odpověď

je k nahlédnuti na webových stránkách Ústavu. Doplnil dále, že firm a GORD IC dodává
Ústavu spisovou službu G1NI S a dal ší sys témy.

S. Pt á čn íkov á k záležitosti dod ala , že i ABS obdrže lo od Oživen í podobnou žádos t.
M. Uhl shrnul celou záležitost zhodnocením, že pro š et řov ány problém se týká spíše firm y

GORDl C než Ústavu.
E. Benešová tuto di sku zi ukon či l a kon stato ván ím , že aktivity firmy GORDlC a smlouvy

s ní uzavřen é j sou v současné době předm ětem ro zsáhlého všeobecného š etřeni ,

E. Benešová požádala S. Pt á č n i kovou o doplněn í informací k tab ulce probí hající
d igit alizace. Obj asnila, že se ji ž d ří ve inform ovala, proč došlo ke snižení poč tu vytvořený ch
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Zápis ze 4 . jednání Rady ÚstaHl ze dne 20. J. 2014

sken ů, Rychl ejši ske nováni mikrofilmů a mikro fiši bylo tot iž j iž takřka dokončeno . Zaraz ila ji
však po známka .be: protokol ů AB5" .

S. Pt á čn íkov á vysvčt l i l a, žc v př ípad ě 5 j ednotek se jedn alo o chybu , neboť materiály
určené pro studium v badatelně z neznámých důvodů skonč i ly na digitalizaci . Obsluha
badatelny byla řá dn ě po učena, aby se podobné případy neopakoval y, V ostatnich připadech

protokoly ex istují , proto da nou poznámku necháp e. Zd ů razn i l a zá roveň, že v současné době

se protokoly důsledně sepisuj i a veškeré výj imky byly zrušeny.
E. Benešová po znamenala, že bad atelna by o poh ybu archi válii měla mit přehled , a

zasadila se o zřizení informa č n ího systému pro badateln u.
S . Pt á čn íkov á upozornil a, že možnost i zavedeni pod ob ného systému ji ž byly zj íšťovány.

Připomn ěla však zá rove ň spec ifika, se kterým i by se takový systém v případ ě fondů ABS
musel potýka t.

Ad 6)

E. Benešo vá požád ala o poskytnutí informac í k proběhnuvším ko ntrolám z Oblastniho
inspektorátu práce a z Ministerstva financí.

P. Foglov á informovala přítomné, že v uplynu lém období proběhly dvě ko ntroly.
Kontrola z Ob lastního inspektorátu práce se týkala dodržováni povinnost i vypl ývaj ícíc h ze
zákoniku práce, konkrétně šlo o rovné zach ázení ve vztahu k pracovnim poměrům a
dohodám. Ko ntro lovaným obdo bím byl l , červenec 20 13 až 16. leden 20 14. Během kont roly
nebyl zj ištěn žádný nedostatek. Druhou kontrolu, která se týkala majetku, provedlo
Ministerstvo financ í. Ko ntrolované obdobi bylo od 1. ledna 20 10 do 3 1. pro since 20 12.
Zj iš těným nedostatkem byla smlouva s radn icí Prah y 3 o prod eji pozemk ů , která nebyla
opatřena schv alovací doložkou Ministerstva fin ancí, a j e tud iž neplatná . P. Fo glov á v této
souvislosti informovala Radu Ústavu, že veden i j iž veš lo v j edn áni se starostko u Prah y 3 a s
Ministerstvem financí o napraven i této situace. J iné nedostatky kontrola nezji stila.

P. Foglová dá le sdě l i l a při tomným členům Rad y Ústavu , že v současné době j sou
zpracovávány podklady pro Ministerstvo životniho prost ředi , neboť by se Ústav rád uch ázel o
nově vypsaný operačn i program s cí lem ziskat do taci na opra vu pláště a střechy budo vy
Ústavu .

M. Uhl se v této souv islos ti dotázal, zda bude žádáno i o dotaci na opravu kotelny.
S. Pt á čn íková upřesn i la, že opravu ko te lny by ABS chtělo zv ládnout z vlas tních

prostředků a j iž pod alo žádost na M inisterstvo financí o využiti nespotřebovaných v ý daj ů na
tuto investic i. V současné chvíli se však uvažuje, zda nepodat žádos t o dotaci na opra vu
budovy v Kanicích.

E. Benešová na vrhuje výjezdní zased ání Rady ÚST R v Kan icich za účelem seznámeni se
se stavem zdejši bud ovy a žádá veden í Ústavu, aby zasedá ní zorga nizovalo v souč i nnost i

s vedením ABS.

Ad 6 a)

E. Ben ešová navrhla, aby byl pevně stanoven zp ůsob zpracováváni žádosti dle zákona
Č. 106/1999 Sb. Situace se vlive m narůstajiciho množství žádosti stala v poslední době

neúnosnou, a proto požád ala M . Pelíška o ses taveni pravidel nutných k rozdě l eni kompetencí.
E. Ben ešová se takt éž předem dohod la s J . Burešem, že by byl oc hoten převz í t běžnou

agendu, zat ímco ona sama by se zabývala př í padn ým i odvolán ím i a stížnostmi.
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Zápis ze 4. jednání Rady Ústa\u ze dne 20. 3.20 14

Násl edně byla otevřena roz prav a o před loženém návrhu.
M. Uhl poznamenal, že má s navržen ým po stupe m sys témový pro blém , neboť mu ani ze

zákona Č . 10611 999 Sb ., ani ze zákona Č . 18 112007 Sb. nevypl ývá, že by Rada Ús tavu byla
povinným subjektem ve smyslu zá kona Č. 10611 999 Sb.

L. Jelínek v této souv islos ti varoval před možn ostí obvi něni Rady z uzurpace většich

pravomoci , než Radě p ř i s l uš í .

E. Benešová násl edně požádala M. Pelíška o zaj ištění odbo m ého právníh o stanov iska
k dané zálež itos ti, nej lép e na zák ladě vyjá dření auto ra zákona Č . 10611 999 Sb.

Us nesení: Ná vrh postupu při řešení žádostí d le zá k on a č. 106/1999 Sb . se odkládá do
vyřešen í kompetenci.

Hlasování: 5 pro (Z. Bárta, E. Benešová , J . Bureš, L. Je línek, M. Uhl), 1 se zdrže l
(N . Kavalírová)

A d 6b)

>- Platfo rma Evrops ké pam ěti a sv ě d um í

Rad a Ústav u kon statovala, že ukončen ím členstv í v P l atform ě Je j iž celá zálež itos t
vyřízena.

>- Žá d os ti d le zá kon a č . 106/1999 S b.

Na žádosti dle zákona Č . 10611 999 Sb. j e průb ě žn č odpovídá no v zákonnýc h lh ů t á ch a to
v souč i nnost i s Kancel á ří Ústavu.

>- Dopís 3 odborov ých orgauizací z 13.2.2014 týkuj íc! se v)·tky ud ě len ě P. Blažkovi

J. Bureš ce lou zálež itos t pro stud oval a konstatoval, že se ze strany odbo r ů jedná o
zkres leni d ů vodu uděleni výtky. Výrok P. Bla žk a v médiich byl sku tečně nepravdivý.

M. Uhl upozornil, že Rada Ús tavu nem ů ž e zasahovat do personá lních otá zek .
Z toho L. Jelí nek vyv odil, že Rad a se m ů ž e zabývat pouze j edinou zálež itos tí z uvedeného

dopi su, a to výt kou směřujíc i k P. Foglové, kter á na p ů vodn í dop is odbor ů neodpovědě l a .

P. Foglov á v této souvislos ti vysvět l i l a , že dopis odborů byl proj ed náván na předchozím

j ed nání Rady Ústavu, a proto nev iděl a d ů vod psát odpověď j eště pí semně . N icméně na ostatní
dopisy odbor ů vždy odpovědě l a v řá d n é l h ů t ě do 30 dn ů ,

E. Ben ešo vá navrhl a krátkou přestávku k vyslechnutí P. Blažka, který se dožado val slova.

/Piestávka/

Usn esen í: Ra du Ústav u pro st ud iu m totulitn ích režim ů bere li li v ě dom í ozn ámení
řed i te l ky ÚST R, že vej d e v j ed n án í s od borovými orga niza cemi ve věci č . j . NO O UST R
- 10/2014.

Hlasování: 5 pro (Z . B árt a, E. Benešová, J . Bureš, L. Jelínek, M. Uhl), I se zdržel
(N. Kavalíro vá)
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Zápis ze 4. jednání Rady ÚstaHl ze dne 10. 3. 10 14

>- Dopis odborů \'C věci výběrového řízení z 19. 2. 20 1-1

E. Benešová se od mít la k invekt ivám obsaže ným v do pise konkrétně vyj adřovat , pouze ve
věc i ztráty a poškozování archiválií nechala mezi přítomnými ko lovat 3 strany textu
obsahujícího í ko nkrétní č ís l a jednací , jimiž bylo v roce 20 10 poškozo vání arch iválií
prokázáno.

Usnesení: Rada Ústa\'u ber e tento dopis na v ě domí.

L. Jelinek pro z ápis doplni l doporučení , že pok ud zde do šlo k o čem čn í 1. náměstka
Ústavu, doporučuj e bráni t se samostatně sou dní cestou .

>- Otevřen ý dopís ZO OS soo ÚSTR a ABS

Dopis za os sao se d ůrazn ě distancuje od dop isu tří odborových organizací z 19. 2.
20 14.

Usnesení: Rada Ústavu bere d opís této od borové organizace na vědomí.

Hlasování: 5 pro (Z. B árta, E. Benešová , J . Bureš, L. Jelínek, M. Uhl), I se zdržel
(N. Kavalírová)

>- Dopi sy Českého a slove ns ké ho sd r uže ní v Kanadě

Dopis se krit icky vyj ad řuj e k či nnost i Rad y Ústavu a prosazuje zvolení konkrétního
kandidáta na post řed itele ÚST R.

Usnesení: Rada Ústavu k ons tatuje, že nemíní podléhat žád né nátlakové s kup i n ě ani p ři

výbě ru nov ého ředitele, an i při žádné jiné zá lež itost i. Volba řed i t ele Ústavu je dle dikce
z ákona Č . 181/2007 Sb. zcela v kompetenci Rady Ústav u.

Hlasování: 5 pro (Z. B árt a, E. Benešová, 1. Bureš, L. Jelínek, M. Uhl), I se zdržel
(N. Kavalíro vá)

>- Dopi s 3 odborov ě ch organiza ci \'C věci 2 'X, navýš ení mzdových p rostředk ů

z 12. 3. 201-1

E. Benešová informovala p ří tomné , že se spolu s řed itelkou P. Foglovou snaž ila dojít
k uspokoj ivém u řešení . Připomn ěl a z á roveň situaci z l o ň sk ého rok u, kd y vlivem neuváženého
navýšení plat ů bývalým vedením akutně hro zi l nedostatek mzdových pros t ř edk ů v prosinci
l o ň sk é ho roku. Dík y mimořádn ému rozpočtovému opatření , které převed lo část provozních
prostředk ů na prostředky mzdové a dále dík y úsporným opatřením, nakonec bylo možné na
konci roku dokonce vyplatit í něk teré odměny. E. Benešová dále sděl i la, že P. Foglov á
příslíbi la, že v případ ě úspěchu současných úsporn ých opatřeni bude snad ke konci roku
mo žné vyplatit 2% navýšeni mezd plošně všem zam ěstnanc ů m. Vzhlede m k tom u, že toto
navýšení mzdových prostředk ů je však garantová no jen na letošní rok , bude se j ednat o formu
j ednorázových odměn, nikoliv o stálé navýšení platů,

L. Jelín ek při s l íb il , že v tomto smyslu bude Rada Ústavu komunikovat i s novým
ředi t el em/ředi telkou Ústavu .
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Zápis ze 4. jednání Rady ÚstO'u ze dne 20. 3. 20 14

E. Benešová následně požádala P. Foglovou , aby tento pří slib sděl i l a odborovým
organiza cím.

>- Dopis 3 odborových organizací ve věcí výb ě rov ého řízení z 12. 3. 2014

M. Uhl požádal o rozpravu k této záležitos ti v rámci uzavřeného j ednání Rady Ústavu.

>- Dopis N. Kavalírové ke jmenování výběrov é komise

E. Benešová se uj istila, že N. Kavalíro vá obdržela vyž ádané materiály. Stí žno st
N. Kavalí rové, že byla dlouhodobě obcházena na svých prá vech , označila E. Ben ešová za
neoprávněnou a zdůrazn i la, že vždy rozesílá všechny informace všem členům Rad y včetně

N. Kavalírové. N. Kavalíro vá se taktéž účastni la i dovo lování členů výběrové komise per
rollam.

J. Bureš pot vrdi l stanov isko E. Benešové a upo zornil , že Rada dle svého jednacího řádu

může rozhodovat o záležitostech i per roll am , k poru šen í pravidel ted y rozhodně ned ošlo.

Po ukončen í projednávání došlé korespondence vyzvala E. Benešová přítomné

ke vznesení j akýchkoliv dalších podnětů k diskuzi.

N. Kavalírová požáda la P. Fog lovou o sdělen í informací o průběhu schůzky zástupců

ÚSTR a ABS na Ministerstvu obrany v souvislosti s agendou ,,262".
P. Foglová informovala přítomné o náp lni schůzky a zdůrazni l a, že Ministerstvo obrany

vyjádři lo snahu zrychlit na své straně vyřizování žádostÍ. Zástupci ÚSTR a ABS byli tedy
vyz váni k navrhování různ ých možno stí řešení a vylepšení stávajícího procesu.

M. Uh l vysvětl i l, že zpomalení procesu vyřizování žádos tí na Ministerstvu obrany
vyp lývá z proběhlých per sonální ch změn. Vzhledem ke snaze ministerstva situaci řeš it však
vyjádři l naděj i , že by v brzké době mělo dojít ke zlepšenÍ.

Předsedkyně Rad y E. Benešová poděkovala přítomnýrn a v 17.46 hod. ukon č il a veřej nou

část zased ání. O neveřejném zasedání Rady Ústavu byl pořízen samostatný zápis.

Další j ednán í Rady Ústavu se bude konat 9. dubna 20 14 od 16.00 hod . Jednání Rady bude
neveřej né.

~.............................................~ .

Emi lie Benešová

předsedkyně Rady Ústav u pro studium totalitních režimů
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